
Rezultate Chestionar pentru Pădure Parc în zona perimetrală a Pădurii Verzi

Scopul acestui chestionar a fost de a afla părerile timișorenilor despre acest proiect dar
și de a-i introduce pe aceștia în noțiunile ce țin de conceptul de pădure-parc.
Răspunsurile la întrebări variază în funcție de doleanțele și viziunea fiecăreia, însă per
ansamblu răspunsurile se pot grupa în jurul unor idei principale. Respondeții dau dovadă
că înțeleg conceptul de pădure-parc, sunt deschiși să contribuie cu părerile lor despre
ce este nevoie și ce nu este nevoie astfel contribuind la direcția în care vom merge mai
departe cu proiectul în continuare. Aceștia înțeleg principiile de intervenție
minim-invazivă pe care le-am expus la nivel principial și au validat direcții de intervenții
din materialul pus la dispoziție prin acest chestionar.
Multe din răspunsurile de mai jos vorbesc de la sine așa că vă invităm în continuare să
le parcurgeți.

La chestionar au răspuns un număr impresionant de 3.747 timișoreni, cărora le
mulțumim enorm pentru implicare.
Iată mai jos profilul lor:

Date demografice

Gen

Care este grupa de vârstă
în care vă încadrați?
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Aveți copil/copii?

Care sunt ultimele studii
absolvite?

Care este ocupația
dumneavoastră?
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Despre (viitoarea) Pădure Verde

Deși este arhicunoscută Pădurea Verde în rândul timișorenilor, ea nu
este pe departe așa de des vizitată în prezent. Cei care ajung cel mai
des acolo sunt cei ce locuiesc în apropiere, cei care practică sportul
în pădure și cei ce au un animal de companie.

Ați vizitat Pădurea Verde?

Dacă ați răspuns cu DA
la întrebarea anterioară,
vă rugăm să ne spuneți
cât de des mergeți la
Pădurea Verde?

Dacă ați răspuns cu NU
la prima întrebare, vă
rugăm să precizați de ce:
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În ce scop mergeți acolo?

“Relaxare, aer curat, admirarea naturii - a plantelor și a animalelor.

Liniste, drumetie, alergat, practica facultate, observare biodiversitate.

Fotografierea faunei sălbatice / Relaxare / Mișcare.

Sa ascult pasariile, sa vad caprioare si sa culeg ciuperci.

Nu merg, e plin de gunoaie, pare o zonă nerecreativă, e lipsită de atracție.

Aș merge cu mare plăcere, dacă pădurea ar fi amenajată, nu doar sălbăticie. În acest

moment chiar nu ai ce căuta în Pădurea Verde, din păcate!

As merge dacă ar fi amenajata.

Festivalul Plai, petrecut timp in natura, plimbari cu bicicleta.

Mi-ar place să merg în drumeție, dar să mă simt în siguranță. Sper să se schimbe acest

lucru.

Nu merg des pentru ca nu avea nimic recreativ. Dacă se va amenaja pentru drumetii,

bicicleta, voi merge des, cel putin de 2 ori pe luna. Deci motivele sunt: liniste, aer curat,

bicicleta.

Plimbare cu bicicleta, antrenamente enduro și sărituri cu bicicleta.”
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Cei mai mulți ajung la pădure prin intermediul mașinii personale în
proporție de aproape de 50%. Totuși, mersul cu bicicleta și pe jos la
pădure însumat este la 45%. Transportul în comun ocupă doar 5%.
Proporția mare a accesului auto este susținută de lipsa unei
infrastructuri de transport public care să poată asigura accesul aici de
la distanță. Facilitarea transportului public spre Pădurea Verde ar
schimba acest raport. Accesul cu bicicleta și pe jos sunt facile pentru
cei care locuiesc în apropiere. Din răspunsurile respondenților aflăm
ca o mare parte din cei ce vizitează pădurea locuiesc în apropiere,
chiar în zonele nou urbanizate din Dumbrăvița și Ghiroda. Chiar și
așa, mai mulți timișoreni ar putea ajunge cu bicicleta dacă
infrastructura de piste velo se va dezvolta în viitor.

Cu ce vă deplasați până la

Pădurea Verde?

De unde veniți în pădure?
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Crezi că infrastructura
de transport public
acoperă bine accesul în
Pădurea Verde?

Crezi că infrastructura
de piste de biciclete
acoperă bine accesul în
Pădurea Verde?

Raportul între cei ce susțin că lipsesc dotări în pădure și cei ce zic că
nimic nu trebuie schimbat este destul de apropiat. Totuși, o serie de
aspecte pot fi luate în considerare pe mai departe: gestionarea
gunoiului, câinii fără stăpân, accesibilitatea problematică, prezența
vehiculelor motorizate, nevoie de toalete de siguranță, gestionarea
mai bună a traseelor prin marcaje cu un accent mai mare pus pe
traseele de ciclism (MTB), nevoia de locuri de odihnă, popasuri,
prezența apei potabile prin izvoare dacă este posibil și locuri de joacă
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pentru copii. Iluminatul public este un aspect dorit, dar este delicată
împletirea lui pentru că poate afecta negativ biodiversitatea pădurii.
De aceea acest aspect va fi analizat și formulat ca nimeni să nu fie
afectat în pădure. Strategia poate fi una simplă. Ziua pădurea e
oamenilor, noaptea a animalelor. Să nu uităm că nu suntem singurii
utilizatori ai pădurii și că trebuie să o împărțim echitabil cu animalele
care au casa acolo.

Ce dotări / funcțiuni lipsesc acum în pădure?

“Puncte bine definite pentru odihnă, studiu, precum și dotări minimale pentru

menținerea curățeniei.

Trasee marcate corespunzător.

Lipsa locurilor de odihnă.

Lipsa informațiilor despre flora și fauna pădurii.

Coșuri de gunoi.

7



Nu lipsește nici o dotare. E pădure și ar fi bine să rămână natura pură, cu cât mai puțină

intervenție umană.

Poteci amenajate cu materiale naturale, hărți cu trasee, marcaje trasee, locuri la

marginea pădurii cu coșuri de gunoi.

Apreciez aspectul ei natural și cât mai puțin comercial.

Absolut tot. Nu exista de fapt o zona corect amenajată în care sa te poți relaxa.

Alei pietonale, piste biciclete, coșuri de gunoi, toalete, amenajări de poieniță pentru stat

la iarbă, la un citit, mai multe căsuțe în copaci pentru păsări, panouri de orientare cu

puncte cardinale, panouri de interes, ce specii de animale (păsări) au veacul în pădure,

forarea unor fântâni pentru alimentare cu apă, amenajări de refugiu acoperite pentru

timp ploios, mai multe bănci în zonele de interes.

Un turn de observație deasupra coronamentului, în mijlocul pădurii, alimentație publică,

băuturi non alcoolice, wc publice, închiriere biciclete, trasee de aventură etc.

Drumurile sunt blocate de arbori căzuți și nu s-a mai făcut toaletarea arbuștilor, astfel

aleile sunt tot mai greu accesibile sau chiar blocate.

Ar fi util inca 1-2 podețe peste Behela. Momentan e folosit un trunchi gros de copac

căzut pe post de podeț (în apropierea str. Bălcescu). Repararea celor existente

Hranitori de păsări / animale; teraformare strategică la scară mică ( dealuri, zone

nisipoase, zone mlastinoașe, inundabile, etc) și alte structuri pentru biodiversitate (ex

mormane de lemne, bete, pietre.

Panouri de orientare/marcaje, alei, banci, cosuri de gunoi, ansambluri simple de joacă

pentru copii(facute din materiale naturale).

Restaurant, tonete mâncare/băuturi, alei asfaltate.

Nu mi se pare o idee deloc bună sa fie amenajare doar perimetrală. Măcar câteva alei

asfaltate care să o străbată nord sud ar fi ok, deoarece s-ar degreva traficul. Cum o sa te

poți plimba pe jos dacă pe lângă tine vor fi simultan și bicicliști și alții care aleargă. Nu se

va schimba nimic față de ce e acum dacă nu faceți și alei adevărate, parcare și spații de

servicii (chiar dacă spații îmbinate cu natura).

Pumptrack, jumpuri si trasee de mtb, trasee alternative tematice (toti merg pe acelasi

drum), panotaj de orientare, panotaj educativ pentru copii (ce insecte trăiesc acolo, ce

8



rol au scorburile, treasure hunting, etc.). Pădurea ar trebui să spună 5-10 povesti, să nu

te plictisească.”

Există ceva ce vă deranjează în pădure?

“Padurea in sine nu! Eu una aș lăsa-o așa pentru că toți cei care o apreciază o fac

pentru sălbăticia ei!

Lipsa băncilor, toaletelor, coșurilor menajere, anumite zone neîngrijite, copaci căzuti peste

poteci.

Țânțarii, lipsa amenajării aleilor, copacii căzuți pe alei.

Mă deranjează că din Timișoara e greu accesibilă pe bicicleta.

Faptul ca raul Behela nu este pus în valoare.

Mă deranjează ca au dispărut funcționalitățile campingului de la Dumbravita. Adică

terenul de fotbal, baschet, gratarele amenajate. Exista și un local și o fântână care

acum sunt în paragină.

Capusele! Mizeria lăsată în urma grătarelor, lipsa siguranței (mai ales în cazul femeilor).
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Vegetația secundară care crește peste tot, lipsa de întreținerea acesteia, curățat,

toaletat copacii și punerea în evidență a potecilor din interiorul pădurii prin defrișarea

vegetației secundare, curățarea zonelor dintre parcelele păduri, așa zise liziere, care

sunt inundate de vegetație joasă, secundară…

Pădurea e superbă,așa cum este.

Defrișările din zona și lipsa băncuțelor sau a zonelor de repaus pe drumurile secundare

Bălțile de pe alei, deșeurile lăsate de vizitatori.

Este perfectă așa cum este în modul său natural, din cauza asta îmi doresc să o

păstrăm așa cum este fără intervenție mare din partea noastră ca să distrugă ce avem

deja. Cât mai puțină poluare în acea zona.

Arborii ar trebui toaletați, iar pădurea îngrijită din punct de vedere silvic: tăiați arborii

bolnavi / uscați / putrezi.”

Prezența râului Behela nu este chiar de cunoscută, iar impresia
calității apei din rău este destul de slabă, deși chimic ea este peste
nivelul la care este percepută. Asta o demonstrează flora și fauna care
se regăsesc în râu. Acumularea Dumbrăvița este una din atracțiile
naturale locale prin frumusețea naturii de aici. Deși nu intră în zona
noastră de studiu, ecluza acestui baraj afectează cursul Behelei în
aval fiind constant ținută închisă și afectând astfel curgerea normală a
râului până la dispariția totală a apei din acesta în perioadele
secetoase.

Știai că Pădurea verde
este traversată de un
râu?
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Cum percepi calitatea
apei în râul Behela?

1 - scăzută
5 - ridicată

Știați că râul Behela nu

mai are forma naturală,

ci una antropizată prin

adâncirea mecanizată a

albiei lui?

Ați vizitat Acumularea

Dumbrăvița?
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În viitor felul în care se va dezvolta viitoare pădure parc nu ține doar
de principiile de amenajare non-invazivă, ci și de modul de
administrare a râului, al pădurii, al aleilor, al zonelor de pajiște, a
gestionării deșeurilor și a grijii noastre constante de a proteja mediul
natural de aici. Viitorul pădurii parc ține foarte mult de cat de mult
putem să înțelegem acest ecosistem minunat și cât de mult puteam să
înțelegem intervențiile necesare care pot contribui la păstrarea și
chiar accelerarea biodiversității de aici.

Cum credeți că va îmbunătăți pădurea-parc calitatea vieții cetățenilor din zona
Timișoarei?

"Mai multe opțiuni pentru petrecerea timpului liber!
Prin neamenajarea ei și transformarea ei într-o semi rezervație.
Ar putea fi o oază de liniște și recreere. Dar asta se poate întâmpla doar dacă accesul
e facil și prioritizat pe legături cu transportul în comun și trasee de biciclete care duc la
pădure.
In bine, presupunand ca se va respecta caracterul sau de pădure si nu va fi
amenajata strict ca parc - e important sa fie respectata viata animalelor si a plantelor
din zona, pentru a pastra echilibrul ecosistemului.
Padurea-parc ar trebui amenajata mimim invaziv, ar trebui mai degraba conservat
caracterul de padure care sa invite timisorenii la plimbari pe jos si pe bicicleta in
natura
In rău, dacă se va construi orice ghereta, dacă se ba betona sau dacă se va interveni
in orice fel in care locul va fi perceput ca parc si nu pădure.
Nu va imbunatatii nimic. La inceput va arata ok. In timp va fi neglijat, neingrijit.
Trebuie sa ramana o padure, fara gratare, campare. Acolo sunt specii protejate pe
care acest proiect le poate pune in pericol.
Nu o va imbunatati daca nu am cum ajunge acolo
Avand in vedere existenta acestor alei si trasee prin padure care sunt mai vechi de 30
de ani, e clar ca lumea merge in padure iar o amenajare minim invaziva dar care sa
ofere un acces mai usor va fi un plus mare pentru cei ce locuiesc in partea asta de
oras. Sa ai o padure chiar la marginea orasului este un mare plus si pentru multi un
prilej unic de a intra in contact cu natura in cel mai simplu mod.
PADUREA trebuie lasata in pace. ACCESUL LA PADURE trebuie imbunatatit
Îmbunătățiri prin evenimente în pădurea-parc
Depinde... poate fi o buna ocazie de educare a comunitatii in materie de ecologie si de
cum te poti bucura de natura intr-o maniera respectuoasa, durabila... dar poate fi si o
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degradare/antropizare ireversibilă a pădurii, adica un dezastru. Multa atentie si
responsabilitate!
Un cosmar. În weekend toata lumea va fi acolo pentru gratar si manele.”

Principiile enumerate mai jos sunt fundamentul intervențiilor viitoare
din proiect. Acestea au fost validate prin acest chestionar de
timișoreni.

Conform prevederilor Legii nr. 220/2018 și a Avizului CTAS nr. 113/08.09.2022
amenajarea ca pădure-parc va consta în alei pentru vizitare şi piste de biciclete (cu
lățime maximă de 2 metri, fără fundație, din materiale organice), amplasarea de
mobilier urban din lemn (bănci, coşuri de gunoi, pavilioane / foişoare, adăposturi şi
hrănitoare pentru faună, toate fără fundații) cu o suprafață sub 15 mp, amplasarea de
panouri informative și de orientare de-a lungul traseelor.

Sunteți familiarizat cu
conceptul / programul
de Pădure Parc?

Pădurea verde este deja un loc utilizat de timișoreni pentru a petrece timpul liber. Deja
există o relație formată cu natura de aici bazată pe diferite tipuri de utilizare. Pornind de
aici, ce putem dezvolta mai departe prin funcțiunea de pădure parc, ține foarte mult de
cum setăm așteptările comune legate de modul de utilizare, tipurile de intervenții care
pot susține activități diverse, caracterul non invaziv al acestor intervenții și felul în care
punem în valoare natura cu toate aspectele acesteia ce țin de biodiversitatea specifică
de aici.
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Zona destinată viitoarei păduri-parc este limitată la o zonă periferică în jurul
Pădurii Verzi, în formă de „U”, care lasă miezul pădurii intact. Astfel,
pădurea-parc funcționează ca o interfață între pădure și oraș, iar biodiversitatea
din interiorul pădurii va fi conservată.
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Grila de răspuns pentru următoarele întrebări

Opinia profesională

în conformitate cu programul pădurii-parc

în neconformitate cu programul pădurii-parc

Aleile din pădurea parc sunt în mare deja
trasate de utilizatorii pădurii de-a lungul
anilor. De la trasee de drumeție / plimbare
la trasee de biciclete / MTB. Acestea
rămân neschimbate.
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Traseele forestiere și cărările deja utilizate
aici vor fi baza traseelor propuse și vor
putea fi folosite atât pentru mersul pe jos,
alergat sau cu bicicleta pe anumite
segmente. Pe anumite zone, traseele de
biciclete vor fi diferite de traseele
pietonale și acestea vor fi marcate
distinct. Traseele care permit o
juxtapunere a bicicletelor cu drumeții sunt
suficient de late pentru a nu pune nicio
problemă tranzitării.

Aleile forestiere și cărările existente vor fi
doar debarasate de obstacole prin
înlăturarea arborilor căzuți pe trasee.
Aceștia vor fi lăsați să se descompună în
mod natural în afara traseelor marcate,
contribuind, astfel, la biodiversitatea
locală.

Traseele de MTB/Enduro și pumptrack
existente se vor păstra. În plus, acestea vor fi
recondiționate din materiale organice
(pământ și lemn) pentru o mai bună utilizare.
În acest sens, comunitatea locală de rideri
va fi inclusă în procesul de recondiționare.
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De-a lungul traseelor deja existente în
pădure există zone în care băltirea apei
excesivă a dus la formarea de
micro-habitate pentru amfibieni și alte
microorganisme, iar parcurgerea traseului
în aceste zone este dificilă. În aceste zone
se vor realiza alei suspendate pentru o
parcurgere mai ușoară a traseului, dar și
pentru protejarea amfibienilor și
microorganismelor prezente în aceste
bălți.

Pentru a susține biodiversitate pădurii, o
serie de intervenții vor fi special concepute
ca acceleratoare de biodiversitate. Acestea
vor fi realizate pentru insecte, mamifere
mici, păsări, lilieci și alte specii importante
de susținut aici. Aceste intervenții vor fi
supervizate de specialiști în biologie de la
Universitatea Vest și pot susține o cercetare
continuă în timp și strângerea de date despre
biodiversitate.

Aleile propuse vor fi realizate din materiale
organice, cu precădere lemn. Acestea vor fi
detașate de sol pentru a afecta cât mai puțin
terenul natural. Ancorarea acestora în teren
se va face prin intermediul unor țăruși
metalici. Aleile nu vor depăși lățimea de 2
metri.
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O serie de intervenții minimale, cu caracter
provizoriu, vor susține diferite tipuri de
utilizări. De la popasuri pentru odihnă, mici
platforme de activități, adăposturi de ploaie,
până la observatoare ale faunei. Acestea vor
fi distribuite adiacent aleilor existente sau
propuse, iar densitatea (numărul) lor va fi
foarte scăzută. Suprafața fiecărei intervenții
nu va depăși 15 metrii pătrați.

Intervențiile cu caracter provizoriu vor
conține panouri de informare despre pădure,
trasee, elemente naturale importante și
puncte / zone de interes care scot în
evidență biodiversitatea și contribuie la o
parcurgere informată a Pădurii Verzi și la
conștientizarea importanței conservării
biodiversității locale.

Toate intervențiile propuse prin proiect
vor fi realizate din materiale organice, cu
precădere lemn cu fixări metalice pentru
rezistență în utilizare. Intervențiile vor
folosi fundații metalice bătute sau
înșurubate 40-70 cm pentru a asigura
caracterul non-invaziv față de mediul
natural și pentru a asigura oricând
posibilitatea de demontare fără a lăsa nici
o urmă. Amprenta intervențiilor nu va
depăși suprafața de 15 metri pătrați.
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Prin transformarea Pădurii Verzi în
pădure-parc se va reglementa mai bine o
zonă utilizată organic de tot mai mulți
timișoreni, care vor avea la dispoziție
informații asupra ecosistemului, a
biodiversității și a felului în care acest
mediu se dezvoltă. În același timp se va
crea un cadru pentru susținerea de
evenimente sau cursuri în aer liber care au
scopul de a aduce mai aproape copiii și
adulții timișoreni de natură și de
aprecierea complexității mediului natural
de aici.

Gestionarea pădurii-parc în timp va fi
realizată pe baza principiilor de intervenție
minimală. Toaletarile și tăierile vor fi
realizate doar acolo unde acestea prezintă
un pericol în utilizarea traseelor existente și
propuse și a intervențiilor cu caracter
provizoriu. Modul de gestionare va fi
reglementat împreună cu specialiști ai
mediului natural (biologi, arborologi,
botaniști și ingineri silvici).
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Imagini reprezentative - pădure-parc

La fel și în cazul referințelor prezentate, acestea au fost validate și ele
cu mici excepții de care vom ține cont.

Grila de răspuns pentru următoarele întrebări

Trasee de pământ

Alei propuse suspendate - materiale naturale - Cerulean Park, FL, USA
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Alei propuse pavate

Alei și platforme explorative - Arninge-Ullna Riparian Forest Park, Stockholm, Suedia

Popas - materiale naturale
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Popas - beton

Adăpost de ploaie - Parc Pădure Făget, Cluj-Napoca, Romania

Adăpost de ploaie - structură metalică
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Punct de observație - Wald.Berlin.Klima Park, Germania

Loc de joacă pentru copii - Para Wirra Parc Natural, Australia
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Loc de joacă pentru copii - cauciuc

Acceleratoare de biodiversitate pentru insecte

Cuiburi de lilieci
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Platformă repaus / contemplare natură

Platformă repaus / contemplare natură

Panouri informative - Wald.Berlin.Klima Park, Germania
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Panouri informative - Dandenong Bush Park Reserve, Australia

MTB / Enduro / Pumptrack - pământ

MTB / Enduro / Pumptrack - lemn - Chewacla State Park, Alabama, SUA
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